

T A L S M A N D I E N S G R O U P P E
S P R E C K I E R G R O U P P E
S P O K E S M A N ' S G R O U P
G R O U P E D U P O R T E - P A R O L E
G R U P P O D E L E P O R T A V O C E
B U R E A U V A N D E W O O R D V O E R D E R V E T

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Brussels, November 1973

Report on the agricultural situation in the
European Communities in 1973

LIB

In its Annual Report on the agricultural situation in the European Community, the Commission concludes that the year 1972 has shown a very favourable trend in farming incomes. The increase in purchasing power per person employed in the farming sector was, at 13.6 %, highest in Ireland, while it lay between 10 % and 15 % in most of the other Member States. In Denmark and Italy there was a smaller increase: 7 % and 5 % respectively.

The Commission points to the increase in producer prices for agricultural products, which has been much more substantial than the increase in production costs, as one of the factors behind this development. In 1972, the increase in producer prices within the Community of the Six was 12.2 %. As against this the general increase in the level of prices and salaries and the crises on certain world markets - particularly those for cattle, soya beans etc. - have led to a 5.1 % rise in production costs. The rising trend in producer prices has continued during 1973: the figures available to the Commission show increases of 18.5 % in Belgium, of 14.6 % in France and of 12.5 % in Germany (for the second quarter of 1973 as compared with the second quarter of 1972). For the United Kingdom and Denmark, even greater increases - 23.5 % and 33 % respectively - are obtained by comparing the first quarter of 1973 with the first quarter of 1972. The Commission emphasizes that this increase should above all be attributed to the rising prices on the markets in agricultural products during 1972 and 1973, and in particular in the world markets, and not to the increase in common prices, i.e. the prices guaranteed to the producers; this figure was in the region of 5.5 % for the year 1972/73 and 4.5 % for 1973/74.

The same is true of producer prices in the new Member States, where the average increase was only slightly affected by the annual adjustment of prices in these countries to the common prices.

Another important factor behind the increase in farming incomes is the continuing and accelerated falling-off in the number of people employed in agriculture - a factor which has favoured structural improvement. During the period 1971/72, 601,500 persons (within the Community of the Nine) left agricultural occupations, i.e. 5.9 % of the working agricultural population. The corresponding figure for 1970/71 was 35 %. The exodus was most marked in Denmark (10.2 %), in Italy (8.1 %) and in Germany (7.1 %), and least marked in the United Kingdom (0.7 %), in the Netherlands (1.6 %) and in Ireland (2.2 %). The figure for the remaining countries

lies between 4 % and 6 %. According to the Commission's findings, this phenomenon is due above all to the increase in the number of farmers who are leaving the land and to the aids which are given to families.

In its report (some 500 pages long), which contains a detailed analysis of all the factors affecting agriculture within the Community (production, consumption, prices, structures, financial details), the Commission forecasts that the decrease in the agricultural population will slow down during 1973, as a result of the considerable increase in farming incomes. Moreover, it expects a further substantial increase in these incomes; this rise may well reach the 1972 level. In the medium term, on the basis of forecasts for the period up to 1977/78, the Commission predicts a tendency towards continuing overproduction in milk and an increase in the shortage of beef. The Commission considers that it will therefore be necessary to watch the market trends carefully, and to adopt in good time the requisite measures for the permanent adjustment of production to the market demand.

GROUPE DU PORTE-PAROLE
 RECHERGRUPPE
 GRUPPO DEL PORTAVOCE
 BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
 SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
 NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Bruxelles, novembre 1973.

RAPPORT 1973 SUR LA SITUATION DE L'AGRICULTURE DANS LA COMMUNAUTE EUROPEENNE ELARGIE

L'année 1972 a été très favorable en ce qui concerne l'évolution des revenus agricoles. Ceci est une des conclusions tirées par la Commission Européenne dans son rapport annuel sur la situation de l'agriculture dans la Communauté élargie. Dans ce rapport qui comporte trois parties (une synthèse, une analyse et des tableaux chiffrés) et qui compte environ 500 pages, on trouve des informations détaillées sur tous les éléments ayant trait à l'agriculture de la Communauté élargie (production, consommation, prix, marchés, structures, aspects financiers, etc.).

En ce qui concerne, en termes de pouvoir d'achat, le revenu par travailleur agricole, la plus forte augmentation a été constatée en Irlande (26 %) tandis que dans la plupart des autres Etats membres l'accroissement était de 10 à 15 %. Au Danemark et en Italie le pourcentage était moins élevé : respectivement 7 et 5 %.

Parmi les facteurs qui sont à la base de cette évolution, la Commission indique la hausse des prix à la production des produits agricoles qui a été beaucoup plus importante que l'accroissement des prix des facteurs de production. En 1972, l'augmentation des prix à la production dans la Communauté des "Six" a été de 12,2 % tandis que la hausse générale du niveau des prix, des salaires et la crise sur certains marchés mondiaux, notamment celui de l'alimentation du bétail (soja, etc.) ont causé un accroissement des prix des facteurs de production de 5,1 %. La tendance à la hausse des prix à la production s'est poursuivie depuis 1973 : pour autant que les chiffres soient disponibles, la Commission a constaté des augmentations de 18,5 % en Belgique, de 14,6 % en France et de 12,5 % pour l'Allemagne (2ème trimestre 1973 par rapport au 2ème trimestre 1972). Au Royaume-Uni et au Danemark des chiffres plus importants ont été relevés en comparant le 1er trimestre 1973 au 1er trimestre 1972, soit respectivement 23,5 % et 33 %. La Commission souligne à cet égard que cette hausse est surtout attribuable à l'évolution des marchés agricoles en 1972 et en 1973, notamment des marchés mondiaux et non pas à l'augmentation des prix communs, c'est-à-dire les prix garantis aux producteurs, augmentation qui est de l'ordre de 5 %. La même remarque est valable pour les prix à la production dans les nouveaux Etats membres dont l'augmentation moyenne a été beaucoup plus grande que celle résultant de l'adaptation graduelle des prix dans ces pays au niveau des prix communs. Le premier rapprochement a été effectué en 1973 et ne couvrait qu'un sixième de l'écart existant entre les deux niveaux de prix.

Un autre facteur important dans l'augmentation des revenus agricoles est la diminution continue et accélérée de la main d'oeuvre agricole qui a favorisé l'amélioration structurelle. Pendant la période 1971/72, 601.500 personnes ont quitté l'agriculture de la Communauté des Neuf, ce qui représente 5,9 % de la population agricole active. En 1970/71, ce pourcentage était de 3,5 %. Le départ a été le plus accentué au Danemark (10,2 %), en Italie (8,1%) et en Allemagne (7,1%); il a, par contre, été moins important au Royaume-Uni (0,7%), aux Pays-Bas (1,6%) et en Irlande (2,2%). Les autres pays se situent entre 4 et 6 %. La Commission constate que ce phénomène est dû avant tout à l'accélération du départ des chefs d'exploitation et aides familiaux.

La Commission prévoit pour 1973 un certain ralentissement de la diminution de la population agricole comme conséquence du relèvement notable des revenus agricoles. En outre, elle s'attend pour l'année en cours à une importante augmentation de ces revenus qui pourrait être du même ordre de grandeur qu'en 1972.